
rok 1989 

 6. ledna 1989 obec zakoupila na účet Okresního národního výboru nový nákladní 

automobil Avia 30L se zdvižným zadním čelem. Automobil byl určený pro údržbu a potřeby 

obce. 

 

7. ledna 1989 byla za účasti SPO (Svazu požární ochrany) v Domaslavicích a Háji, 

MNV v Háji a Okresního výboru SPO v Teplicích oficiálně zrušena pro malý počet členů 

organizace SPO v Domaslavicích. Její členové byli převedeni do SPO v Háji. 

 

 27. ledna 1989 nastoupili pracovníci vodárny na výměnu vodovodního řadu 

v Kubátově ulici, které vykazovalo svým stářím a také vlivem důlní činnosti značnou 

poruchovost. Nový řad byl pokládán od nově postaveného vodojemu na Lesní stezce, 

Zelenkovo a Kubátovo ulicí až po Duchcovskou a Oseckou ulici. Nový vodovodní řad byl 

pokládán potrubím z PE (polyethylenu), včetně některých domovních přípojek. 

 

 Neustálé jednání předsedy Národního výboru od roku 1979 na odvolání stavební 

uzávěry v obci a vyjmutí obce z plánované důlní činnosti, tzn. k odpisu uhelných zásob, byla 

nalezena podpora předsedou MNV na předsednictvu vlády u Ing. Jaroslava Matouška, který 

jak tvrdil je zastáncem zachování obcí v Severočeském kraji. Spolu s předsedou se angažoval 

na zachování obce Háj a zrušení vyhlášené stavební uzávěry. Na dokladování oponentních 

protikladů proti uvažované těžbě pod obcí a tím i likvidaci obce byl předsedovi MNV 

částečně nápomocný RnDr. Jan Trachtulec z VÚHU (Výzkumný ústav hnědého uhlí) Most. 

Po dlouholeté anabázi různých jednání byl v dubnu 1989 předseda Národního výboru Ing. 

Jaroslavem Matouškem telefonicky vyrozuměn o předběžném úspěchu v jednání o zrušení 

stavební uzávěry v obci s tím, že v nejbližších dnech bude rozhodnutím vlády obec Háj 

vyjmuta z důlní činnosti.  Písemnou zprávu o zrušení stavební uzávěry v obci Národní výbor 

obdržel od Okresního národního výboru v Teplicích v září 1989. Zájemci o výstavbu 

rodinných domků však byli omezováni ve vyjadřování SHR ke stavebnímu povolení zřejmě 

z obav posunu půdy z předchozího dolování. Z toho plynuly pro obec obavy z narušení 

ochranného pilíře pod obcí. Nutno podotknout, že stavební uzávěra zapříčinila nedovolenou 

údržbou domů další některé demolice domů, jejichž následné opravy by vyžadovaly značné 

finanční náklady. Po roce 1990 zase bránilo ve výstavbě vyjadřování k pozemkům z důvodů 

případných restitučních nároků.  

 

 

 14. 2. 1989 byl na Architektonické službě v Praze převzat Projektový úkol na stavbu 

prodejny situované v Zelenkově ulici v Háji na prostranství proti požární zbrojnici. 

 

 Roku 1989 bylo na podnět občanů zahájeno řízení na plynofikaci obce. K tomu byl 

zadán úkol na vypracování studie. Po vypracování Generelu na plynofikaci bylo zadáno 

vypracování projektové dokumentace. 

  

Začátkem roku 1989 bylo jednáno o vybudování kanalizace v obci, která měla být 

podle plánu ONV zahájena v režii SČVK (Severočeské vodovody a kanalizace) v r. 1992. 

K uskutečnění tohoto záměru však již vlivem reorganizace po roce 1990 ve vodárenství 

přeměnou na akciovou společnost nedošlo. Obec proto v souvislosti s připravovanou 

plynofikací zadala spolu i projektovou dokumentaci na odkanalizování obce. 

 

Národní výbor uspořádal v Sokolovně 12. března 1989 estrádní pořad Karlínského 

divadla Praha pod názvem „Přišli jsme k vám s písničkou“. Plný sál obecenstva (vstupné se 



nevybíralo) členy divadla odměnil dlouhotrvajícím potleskem.   

 

20. dubna 1989 se konaly doplňovací volby ze tří kandidátů na člena do Sněmovny 

lidu Federálního shromáždění za Teplický okres. Návrh kandidátů byl: JUDr. Vlastimil 

Vajnar, K. Běhálek a Miroslav Tatrmuš. Zvolen byl Vlastimil Vajnar. 

 

Při náhodném setkání koncem roku 1987 předsedy MNV Fr. Nachtmanna s Ing. 

Matouškem, členem předsednictva vlády na ONV v Teplicích, Ing. Matoušek slíbil angažovat 

se v zachování obce Háj před důlní činností a likvidací obce. Předseda MNV pak při osobních 

návštěvách na předsednictvu vlády Ing. Matouška informoval o obci a geologických 

podmínkách, vlivem kterých byla činnost dolu v r. 1964 zastavena. Informace předseda MNV 

získával (sice neoficiálně) z Výzkumného ústavu hnědého uhlí v Mostě od RnDr. Trachtulce. 

Důl měl být opět zprovozněn jako povrchový lom s názvem Barbora II v letech 2000 až 2040. 

Proto Doly nechtěly o zrušení stavební uzávěry obce jednat. V dubnu 1989 Ing. Jaroslav 

Matoušek z předsednictva vlády telefonicky informoval předsedu MNV Fr. Nachtmanna, že 

v nejbližších dnech bude rozhodnutím vlády obec Háj u Duchcova vyjmuta z důlní činnosti, 

zásoba uhlí bude odepsána a tím také zrušena stavební uzávěra pro obec. V říjnu 1989 

Okresní národní výbor v Teplicích oficiálně písemně oznámil, že záměr těžby uhlí v obci Háj 

u Duchcova byl zrušen a současně byla zrušena i stavební uzávěra v obci. Pro obec to byl 

podnět k možnosti výstavby rodinných domků, ke které si však Doly vymínily dávání 

souhlasu k jednotlivým stavbám či jiným akcím. Národní výbor ihned zadal studii na 

plynofikaci obce a trval na realizaci projektu odkanalizování obce v režii Severočeských 

vodáren a kanalizací, kterou měli také stavebně provést do roku 1992. Generel plynofikace 

byl v r. 1990 vypracován, avšak ke stavbě odkanalizování obce přeměnou SčVK na akciovou 

společnost v r. 1990 tato společnost již nebrala zřetel. 

 

V první polovině roku 1989 se v obci projevila zvýšená prašnost závodu Kamenina. 

Na upozornění Národního výboru závod nereagoval. MNV proto požádal Českou inspekci 

ochrany ovzduší o provedení kontroly provozu závodu a o stanovení nápravných opatření. 

Teprve na zákrok České inspekce ochrany ovzduší závod provedl opravy na zařízení provozu. 
 

4. června 1989 organizace Národní fronty v obci uspořádaly zábavný program k 

Mezinárodnímu dni dětí. Pro deštivé počasí byl program uspořádán v sále Sokolovny. Svaz 

chovatelů uspořádal v prostoru za Sokolovnou výstavu domácího zvířectva, která se stala také 

jedním prvkem soutěže pro děti. 

 

7. července 1989 byl na potrubí kejdovodu z odchovny selat zjištěn výron kejdy za 

Sokolovnou, která se dostala do rybníku „U Dubu“. Okresní hygienik vydal zákaz koupání 

pro uvedený rybník, který byl hojně ke koupání využíván. Ucpaný kejdovod vedoucí od 

odchovny selat v Háji do osecké kanalizační stoky u nádraží Dolní Háj byl v krátké době opět 

zprovozněn. Zákaz koupání však Okresní hygienik odvolal až říjnu 1989, kdy již ke koupání 

nebylo počasí. 

 

 

 

Obec v létě 1989 obdržela od Okresního národního výboru 4 poukazy na bezplatnou 

rekreaci důchodců do Mariánských Lázní. Poukazy obdrželi důchodci, kteří se aktivně 

podíleli na činnosti v obci. 

 

V roce 1989 požádal Josef Břečka obec o odprodej vyřazeného vodojemu v Kubátově 



ulici mezi domy č.p. 86 a č.p. 87 pro jeho přestavbu na restauraci. Vodojem vybudovaný 

v roce 1866 pro město Duchcov dosloužil v r. 1966, kdy byl vybudován nový přivaděč vody 

pro Duchcov z Oseka napojený na Flájský řad. Obec jeho žádosti vyhověla a restaurace „Na 

vodárně“ byla v r. 1991 uvedena do provozu. 

 

Na podzim roku 1989 obec naposledy uskutečňovala zájezd za ovzduším, respektive 

zájezdy na houby, na které obec obdržela limitované peníze od Okresního národního výboru. 

Takové peníze obec dostávala od roku 1980 v průměru 16 000 Kčs ročně. Nejvíce byly 

využívány na zájezdy na houby, v menší míře také k zájezdům k návštěvám hradů či zámků. 

 

Suché léto zvýšilo nespokojenost občanů na Lesní stezce s dodávkou pitné vody. 

MNV proto vyjednal na vodárně přepojení vodovodního řadu na Lesní stezce na Flájské 

potrubí. Touto úpravou vodovodního řadu byla docílena kvalitní dodávka do domů v této ulici 

i do vyšších pater. 

 

1. listopadu 1989 občany obce vyrušil ve 20:30 hodin zvuk sirény. Ten ohlašoval 

požár (bývalé Albertovy) stodoly v Domaslavicích. Současný majitel Státní statek Lahošt 

tehdy vyčíslil škodu na 75 000 Kč. Podle zjištění stodolu zapálil člen Svazu požární ochrany 

Karel Antoš, ročník 1967. 

 

11. a 13. listopadu 1989 se v Teplicích konaly ekologické demonstrace za čisté 

ovzduší, zdraví lidí a hlavně dětí, které zadali vznik demonstracím a proti vládě a proti 

politice KSČ v celé republice. 

 

 

15. listopadu 1989 jednal předseda MNV Fr. Nachtmann na Ústředním geologickém 

ústavu v Praze o případné možnosti využití termálních vod pro obec z pěti průzkumných 

hydrogeologických vrtů prováděných Geoindustrií Praha na katastru obce za účelem snížení 

hladiny podzemních termálních vod k zachování funkčnosti lázní v Teplicích, ve kterých se v 

hloubce 80 až 110 m nachází termální vody o teplotě 24 až 26°C. Tyto vrty by obec mohla 

využít k centrálnímu vytápění obce a k rozvodu teplé užitkové vody v obci. Z jednání 

vyplynulo, že k požadovanému účelu by množství energie vystačil 1 až 2 vrty (jeden vrt má 

mocnost 1 MW). Využití vrtů na potřebné teplo by dle vysvětlení p. Kratochvíla a p. Burdy 

předcházela nutnost přestavby stávajících vrtů a výstavba kotelny s tepelnými čerpadly a 

výměníkem. V současné době je při rozjezdu technologie tepelných čerpadel v 

Československé republice zatím velmi nákladná. Obec by se k takovému projektu mohla 

přihlásit v pozdějších letech, kdy náklady na instalaci tepelných čerpadel určitě dosti 

poklesnou. 

 

17. listopadu 1989 pak vyvrcholila velká demonstrace zejména studentů na Národní 

třídě v Praze s nesouhlasem politiky KSČ, která byla potlačena policejním kordónem a oddíly 

Lidové milice. Tento incident zapříčinil rozklad Československé socialistické republiky 

s vedoucí úlohou KSČ a postupné zavedení kapitalistického systému. Hybnou silou se stalo 

Občanské fórum s vyhlášením „Sametové revoluce“. Následně došlo ke změně některých 

vládních činitelů. Obec těmito změnami nijak nestrádala, pro obec bylo důležité zbavit se 

stavební uzávěry, aby se mohly opravovat domy a těšit se existence obce na další léta a zajistit 

tak její další rozvoj. 

 

V roce 1989 se v obci narodilo 8 dětí. Proti tomu však 16 občanů zemřelo. V tomto 

roce se do obce přistěhovalo 29 osob, ale 56 osob se z obce odstěhovalo. 



 


